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ДВАНГАРД 
НАФУТБОЛЬНЫМ 
ПОЛІ,
або Вышэй за час і абставіны
У  2020-м футбольнаму клубу «Віцебск» спаўняецца 60 гадоў. 
У  гісторыі клуба — перамога ў Кубку Беларусі ў 1998 годзе. 
Футбалісты з паўночнай сталіцы — двухразовыя сярэбраныя 
прызёры чэмпіянату краіны, столькі ж  разоў яны заваёўвалі 
і бронзавыя медалі. Віцебскі футбольны клуб ужо 
не проста спартыўная ўстанова, а цэлая культура. Ы Н І



звязая 31 кастрычніка 2020 г. СПОРТ-ТАЙМ

АВАНПГДІА ФУТБОЛЬІЫМ ПОЛІ

Дырэктар клуба Мікалай ВАЙЦЮХОЎСКІ.

(Заканчэнне.
Пачатак на 1-й стар.)
«У юбілейны сезон ха- 

целася сур'ёзна адзначыць 
дзень нараджэння. Але пан- 
дэмія каранавіруса ўнесла 
свае карэктывы, і пышных 
святкаванняў у нас не атры- 
малася. Хацелася парада- 
ваць сябе і аматараў спар- 
тыўнымі вынікамі. Будзем 
шчырыя, 10-е месца ў чэм- 
піянаце краіны — не найлеп- 
шы паказальнік, мы плана- 
валі быць вышэй. Цяжка вы- 
лучыць адну прычыну, чаму 
так атрымалася. Канешне, 
паўплывала пандэмія, але ж 
з ёю ўсе сутыкнуліся. Зна- 
чыць, дзесьці недапрацава- 
лі, дзесьці не пашанцавала. 
У футболе дробязяў не бы- 
вае. Дало аб сабе знаць фі- 
нансавае пытанне. Сітуацыя 
не крытычная, але горшая, 
чым хацелася б. Аднак мы 
не скардзімся, бо футболь- 
ны клуб «Віцебск» — больш 
шырокае паняцце, чым ліч- 
бы на табло», — адзначае 
дырэктар клуба Мікалай 
ВАЙЦЮХОЎСКІ.

Віцебскі клуб можа гана- 
рыцца багатай інфраструк- 
турай — у яго склад ува- 
ходзіць Віцебскі цэнтраль- 
ны спартыўны комплекс. 
Да юбілею быў пабудаваны 
крыты манеж для трэніро- 
вак у халодную пару. Для 
паўночнай сталіцы гэта са- 
праўдная знаходка. «Тры 
гады таму размовы аб бу- 
даўніцтве манежа ў Віцебску 
здаваліся чымсьці фантас- 
тычным. Цяпер гэта рэаль- 
насць. Да 2016 года клуб і 
стадыён з'яўляліся асобнымі 
структурамі. Пасля іх аб'яд- 
нання многае памянялася 
ў лепшы бок, былі пабуда- 
ваны два футбольныя палі, 
манеж, заменены бегавыя 
дарожкі, табло і многае ад- 
рамантавана. Ствараліся 
лепшыя ўмовы для футба- 
лістаў і комплекс мяняўся. 
Летась Віцебску даверылі 
правядзенне фіналу Кубка 
Беларусі, гэта вынік пра- 
цы ўсяго калектыву», — не 
ўтойвае гонару Мікалай 
Вайцюхоўскі.

СВАІХ ДЗЯЦЕЙ 
ЛЮБІШ БОЛЬШ

За шасцідзесяцігадовую 
гісторыю футбольны клуб 
«Віцебск» стаў вялікай 
сям'ёй, дзе розныя пака- 
ленні цесна звязаны паміж 
сабой. У склад клуба ўвахо- 
дзіць дзіцячая школа, у ёй 
футбольныя азы спасцігае 
каля 600 маладых спарт- 
сменаў. Самыя таленавітыя 
трапляюць у футбольную

акадэмію. «Непасрэдна ў 
Віцебску ёсць умовы для за- 
няткаў футболам, ёсць спе- 
цыялісты. У вобласці з гэтым 
складаней, і раней адораныя 
дзеці з'язджалі ў іншыя гара- 
ды. Здараліся выпадкі, калі 
на юнацкіх спаборніцтвах 
мы заўважалі таленавітага 
спартсмена, а ён аказваўся 
ўраджэнцам нашай воблас- 
ці. І нам заставалася толькі 
шкадаваць, бо прапанаваць 
яму не было чаго. Але два 
гады таму мы стварылі ака- 
дэмію з камфортнымі ўмо- 
вамі пражывання і вучобы 
для прыезджых дзяцей. Ле- 
тась набралі 44 чалавекі, сё- 
лета — 22, сюды трапляюць 
найлепшыя вучні ўсіх фут- 
больных школ вобласці. Ду- 
маю, праз два-тры гады пры 
сур'ёзнай аддачы павінны 
вырасці добрыя футбалісты 
для каманды», — расказвае 
кіраўнік клуба.

Выхоўваюць маладых 
спартсменаў былыя гуль- 
цы клуба розных гадоў. 
Трэнеры Аляксандр Іваноў, 
Аляксандр Старавойтаў — 
спецыялісты з вялізным во- 
пытам, якія выхавалі не ад- 
но пакаленне футбалістаў. 
Паралельна з імі працуюць 
Сяргей Вяхцеў, Максім Ра- 
зумаў, Аляксандр Праслаў, 
Павел Ясінскі, Яўген Санько, 
Руслан Зелянкевіч, Аляк- 
сей Волкаў, якія самі не так 
даўно выходзілі на гульню. 
У клубе ўпэўнены, што спа- 
лучэнне вопыту і маладосці 
карыснае для падрыхтоўкі 
футбольнага будучага.

Можна многа і доўга 
гаварыць аб тым, 
што галоўнае — 
годна правесці 
гульню, але асноўнай 
задачай застаецца 
ўсё ж такі перамога 
над сапернікам.

Цікавы падыход клуба да 
выхавання маладых спарт- 
сменаў. Перш за ўсё — раз- 
віццё асобы. «Згодна са ста- 
рой сістэмай аплаты працы, 
заробак дзіцячага трэнера 
часцей за ўсё залежаў ад 
выніку каманды. І часам пры 
падрыхтоўцы каманды ўпус- 
каліся важныя аспекты вы- 
хавання спартсменаў. Цяпер 
мы за кошт клуба стараемся 
падтрымаць дзіцячых трэне- 
раў фінансава, каб яны не 
ставілі перад сабой і каман- 
дай мэту перамагчы любой 
цаной. Бывае, што юнацкая 
каманда пастаянна перама- 
гае, але як не дзіўна, гато- 
вых да дарослага ўзроўню

футбалістаў там няма. Вынік 
дасягаецца толькі дзякуючы 
каманднай рабоце. Ці, наад- 
варот, каманда не вызнача- 
ецца добрымі вынікамі, але 
ў яе ёсць гульцы з вялікім 
патэнцыялам. І які варыянт 
лепшы? Мы схіляемся да 
другога. У дзіцячым і юнац- 
кім футболе можна рабіць 
акцэнт на падрыхтоўцы ўсёй 
каманды, але неабходна раз- 
віваць і найлепшыя якасці 
кожнага футбаліста, часам 
нават на шкоду агульнаму 
выніку на гэтым этапе. Фут- 
бол — гэта камандная гуль- 
ня, дзе патрэбны моцныя 
асобы. У ідэале, канешне, 
хочацца, каб і асобы былі, і 
камандныя вынікі. Але так, 
мабыць, не бывае», — тлу- 
мачыць пазіцыю клуба Міка- 
лай Вайцюхоўскі.

Важная асабл івасць 
клуба — арыенцір на сваі х 
спартсменаў, а не на легія- 
нераў. Цяпер у асноўным 
саставе выступае чатыры

замежны я ф утбалісты : 
бразільцы Жуліа Сезар і 
Вандэрсан Мела, украі нец 
Максім Калянчук і расіянін 
Данііл Чалаў. Але, па словах 
дырэктара клуба, справа не 
толькі ў патрыятызме: «У 
пытанні запрашэння легія- 
нераў важна разумець свае 
мэты. Чым вышэйшы ўзро- 
вень гульца, тым лепшы 
вынік ён паказвае і тым вы- 
шэйшы яго заробак. У нас 
сярэдняе фінансаванне, і, 
запрашаючы футбалістаў, 
мы адштурхоўваемся і ад 
яго. Калі ў нас стаіць выбар 
паміж беларускім гульцом і 
легіянерам аднаго ўзроўню, 
мы аддаём перавагу бела- 
русу. Але і ад магчымасці 
запрасіць моцнага замеж- 
ніка не адмаўляемся. Наш 
клуб стараецца не кідаць 
сва іх выхаванцаў, асабліва 
маладых. У нас шмат фут- 
балістаў, якія не адразу ста- 
лі паказваць добрую гуль- 
ню, але мы чакалі, пакуль 
яны прафесійна вырастуць. 
Сваі м выхаванцам заўсёды 
даецца дадатковы шанц, мы 
верым, што ў іх усё атрымаец- 
ца. Стараемся вярнуць сваіх 
гульцоў, якія з'ехалі высту- 
паць у іншыя клубы. Канешне, 
мы павінны ставіцца да ўсіх 
футбалістаў аднолькава, але, 
будзем шчырыя, сваіх дзяцей 
заўжды любіш болей».

НЕ ГАЛАМІ 
АДЗІНЫМІ

Гэтай восенню футболь- 
ны клуб «Віцебск» прымусіў 
гаварыць аб сабе ўсіх ама- 
тараў і знатакоў... мастац- 
тва. Клуб прадставіў форму 
па матывах плаката «Клінам 
чырвоным белых бі» вядо- 
мага авангарднага маста- 
ка Эль Л ісіцкага. Форма 
стала падарункам аж на 
тры юбілеі: 60-годдзе клуба 
«Віцебск», 130-годдзе Эль 
Лісіцкага і 100-годдзе мас- 
тацкага аб'яднання УНО- 
ВІС. Ініцыятар нестандарт- 
нага праекта — абаронца 
каманды Данііл Чалаў: «Я 
заўжды цікавіўся мастац- 
твам і ведаў, што ў Віцеб- 
ска ёсць круты культурны 
бэкграўнд. Я быў уражаны 
музеем гісторыі Віцебска- 
га народнага мастацкага 
вучылішча. З яго дырэкта- 
рам Андрэем Духоўнікавым

мы дамовіліся рэалізаваць 
цікавыя творчыя ідэі. У мя- 
не было пяць прапаноў, як 
аб'яднаць футбол і мастац- 
тва. Адна з іх — сустрэча з 
нашымі аматарамі ў сценах 
музея, якую мы правялі ў са- 
кавіку, другая — форма. Аб- 
мяркоўвалі мы гэта 31 сту- 
дзеня, а 4 кастрычніка ўжо 
вышлі на поле ў новай фор- 
ме. Пра астатнія ідэі пакуль 
расказаць не магу, бо яны 
яшчэ рэалізуюцца».

Ажыццявіць ідэю дапамог 
Цэнтр беларуска-яўрэйскай

культурнай спадчыны і кам- 
панія «Нічога звычайнага». 
Мэта праекта — не проста 
зрабіць арыгінальную фор- 
му, а перш за ўсё паказаць 
багатую культурную спадчы- 
ну Віцебска і сувязь спорту 
з мастацтвам. Плакат Эль 
Лісіцкага вядомы з чорным 
фонам, так у футбольнай ін- 
тэрпрэтацыі выглядае фор- 
ма варатароў. Першы варыянт 
плаката мастак стварыў у 
сінім колеры, ён перакліка- 
ецца з фірменным колерам 
клуба. Таму віцебскія фут- 
балісты гуляюць у форме 
сіняга колеру. «Мы хацелі 
зрабіць форму ў супрэма- 
тычным стылі. Распрацоў- 
ваючы дызайн, выбіралі па- 
між плакатам Эль Лісіцкага 
і супрэматычнымі фігурамі 
Малевіча. У плакаце Лісіц- 
кага ўвесь супрэматызм, ён 
значна шырэйшы, чым яго 
прынята разглядаць. Такія 
работы трэба пастаянна 
па-новаму трактаваць, як 
мы гэта зрабілі, ствараючы 
форму», — адзначае Данііл 
Чалаў.

У адным з інтэрв'ю Данііл 
Чалаў параўнаў Малевіча з 
Раналду, Шагала — з Месі, 
а Лісіцкага назваў апорным 
паўабаронцам. Такія фут- 
больныя амплуа мастакі 
атрымалі нездарма: «Месі 
і Раналду — нападаючыя, 
атакуючыя гульцы, вельмі 
яркія на полі. А апорны паў- 
абаронца не самая прыкмет- 
ная фігура ў плане яркасці, 
але ён фундаментальны, і 
ён робіць вялізную справу. 
Эль Лісіцкі быў чалавекам, з 
якога, па сутнасці, пачаліся 
графічны дызайн і архітэк- 
тура, ён фундаментальны».

У кастры чн іку  форму 
ф утбольнага клуба «Ві- 
цебск» перадалі ў калекцыі 
музея сучаснага мастацтва 
Ван Абэ (Нідэрланды) і му- 
зея Віцебскага народнага 
мастацкага вучылішча. Да- 
ніі л Чалаў адзначыў, што 
праект быў накіраваны і 
на тое, каб у іншых мес- 
цах звярнулі ўвагу на свае 
каштоўнасці. У кожным го- 
радзе ёсць што паказаць і 
чым ганарыцца. «Для ка- 
госьці гэта проста прыго- 
жая форма, хтосьці ў ёй 
бачыць пэўны сэнс. І гэта 
добра, што кожны бярэ па- 
трэбнае для сябе. У гэтым 
і сутнасць і футбола, і мас- 
тацтва, і супрэматызму у

Гэтай восенню 
футбольны клуб 
«Віцебск» прымусіў 
гаварыць аб сабе ўсіх 
аматараў і знатакоў... 
мастацтва. Клуб 
прадставіў форму 
па матывах плаката 
вядомага авангарднага 
мастака Эль Лісіцкага.

прыватнасці», — адзначае 
футбаліст.

У клубе ўжо плануюць 
новыя праекты, якія аб'яд- 
наюць футбол і мастацтва. 
Выпускам аднаго камплек- 
та формы віцябчане абмя- 
жоўвацца не плануюць. 
«Футбол — гэта сучас- 
нае мастацтва, пастаян- 
на зменлівы працэс. Гэта 
маса эмоцый, сабраных у 
адзін вялікі згустак, гэта 
агромністы культурны клас- 
тар. Мне цікавыя рэчы, якія 
не маюць абмежаванняў. 
Мастацтва шматграннае і 
бязмежнае, яно заснавана 
на пачуццях, як і футбол. 
Яны абодва па-за часам і 
могуць адаптавацца да лю- 
бых умоў. Дзякуючы нашай 
форме людзі, якія не надта 
цікавіліся мастацтвам, праз 
футбол як культурную з'яву 
паглядзелі на каштоўнасці 
краіны. Футбольны клуб — 
гэта культура. Таму на фут- 
боле і футбольных клубах 
ляжыць большая адказ- 
насць, чым проста забіваць 
галы на полі, хоць гэта 
таксама важна», — сцвяр- 
джае Данііл Чалаў.

У ф утбольнага клуба 
«Віцебск» ёсць адданыя 
фанаты. Дамашнія матчы 
нязменна збіраюць ама- 
тараў, нават у складанай 
эпідэміялагічнай сітуацыі 
на трыбунах было каля 
1500 чалавек. Але ў клу- 
бе ўпэўнены, што глядач 
ідзе толькі калі каманда 
выйграе і паказвае вынік. 
Можна многа і доўга гава- 
рыць аб тым, што галоў- 
нае — годна правесці гуль- 
ню, але асноўнай задачай 
застаецца ўсё ж такі пера- 
мога над сапернікам. Як і ў 
мастацтве, дзе выдатным 
становіцца твор, які выклі- 
кае захапленне.

Валерыя СЦЯЦКО.
Фота Ганны ЗАНКАВІЧ 

і Ф К «Віцебск».

Ініцыятар праекта новай формы Данііл ЧАЛАЎ.


